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 گروه جامعه
»تخليه زباله های عفوني در روستای محمدیه 
شهر زیدآباد« تيتر خبری بود که هفته گذشته در 
شبکه های خبری دست به دست شد. داستان از این 
قرار است که اهالي و کشاورزان روستاي محمدیه که 
از این منطقه گذر مي کردند حجم زیادی از زباله های 
سرنگ انسولين و سرسرنگ مشاهده کردند. زباله هایی 
که مدتي است در این منطقه انباشته  شده و مقدار 

اندکي از آنها سوزانده شده است.
سال هاست این داستان به شکل های مختلف در 
گوشه و  کنار شهر رخ می  دهد، از ریختن زباله های 
بيمارستانی در انتهای خيابان خواجو و بروجردی 
گرفته تا تخليه زباله ها در جاده راه آهن و انتهای 
شهرک صنعتی. آخرین گزارش پاسارگاد در خصوص 
بيمارستان  زباله های  به  متعلق  عفونی  زباله های 
امام رضا)ع( است که در انتهای شهرک صنعتی در 
سال 94 ریخته می شدند. پس از آن با رسانه ای شدن 
و اخطارهای محيط زیست کمتر شاهد این اتفاق 
بودیم تا اینکه این هفته این اتفاق بار دیگر در روستای 
محمدیه تکرار شد تا بار دیگر ثابت شود، برای حل این 

معضل اراده ای وجود ندارد.  
هيچ کس  که  است  معضلی  عفونی  زباله های 
مسئوليت آن را بر عهده نمی گيرد و زمانی پای 
مسئوليت و نظارت به ميان می آید هرکسی دیگری 
را مقصر و مسئول می داند. علی رغم تصویب قانون 
استفاده از دستگاه امحا زباله، هنوز بعد از گذشت 
دوسال از افتتاح بيمارستان امام رضا )ع(  و با وجود 
حجم بالای توليد زباله، این بيمارستان از وجود 
این دستگاه محروم است و با انتقال زباله های خود 
به بيمارستان امام رضای قدیم از دستگاه زباله سوز 
چگونه  می کند.  استفاده  بيمارستان  این  قدیمی 
مسئولان بهداشتی شهر از همان روز اول به فکر 
نصب دستگاه زباله سوز در این بيمارستان نيفتادند و 
بدون ضروری ترین دستگاه این بيمارستان را افتتاح 
کردند؟ علاوه بر این اگر در ساعات پایانی شب سری 
به واگن های زباله مقابل مراکز درمانی، آزمایشگاه ها، 
دندان پزشکی ها، تزریقاتی ها و... بزنيد در آن هنگام با 
کيسه های مشکی رنگ زباله ای مواجه می شوید که پر 

از زباله های عفونی است. 
دانشکده  سوی  از  پیمانکاری  هنوز   
علوم پزشکی برای جمع آوری زباله های عفونی 

معرفی نشده است
»محمود عليرضایی« ریيس اداره محيط زیست 
اما  دارد  گفتن  برای  زیادی  حرف های  سيرجان 
پاسخش در یک جمله خلاصه می شود: » نظارت بر 
دفن اصولی پسماندهای ویژه با محيط زیست است 
اما بر اساس قانون دستورالعمل امحا پسماندها توسط 

می شود  تدوین  محيط زیست  سازمان 
و به وزارتخانه ها و سازمان های مربوطه 
ابلاغ می شود اما هر سازمانی مسئول 
نظارت پسماندهای توليدشده خودش 
وزارت  بهداشت، چه  وزارت  است؛ چه 
حرفش  برای  او  و....«  جهادکشاورزی 
استناد  »به  می شود؛  متوسل  قانون  به 
تمام  پسماند  مدیریت  قانون   11 ماده 
و  ویژه  پسماندهای  توليدکننده  مراکز 
به  نسبت  باید  پزشکي  زباله هایعفوني 
جداسازی پسماند های عفوني و پر خطر 
از زباله های عادی اقدام کنند. همچنين 
به استناد ماده 13 قانون مدیریت پسماند 
با  پزشکي  پسماند های  کردن  مخلوط 
سایر پسماندها و تخليه و پخش آن ها 
در محيط و استفاده و بازیافت از این نوع 
زباله ها ممنوع است و مراکز توليدکننده 
چنينزباله هایی موظف به جداسازی این 
نوع زباله ها از مبدا و استفاده از سطل ها 
در  و  مشخص  رنگ  با  کيسه هایی  و 
نهایت بی خطرسازی هستند.« از نظر 
ریيس اداره محيط زیست پسماندهای 

عفونی حاوی عوامل بيماری زای فراوانی هستند که 
درصد انتقال آلودگی در آن ها بالاست. عليرضایی در 
مورد زباله های بيمارستانی روستای محمدآباد گفت: 
»بلافاصله پس از انتشار خبر زباله های بيمارستانی در 
روستای محمد آباد، دو نفر از کارشناسان اداره را به 
همراه نماینده بهداشت محيط مرکز بهداشت به این 
منطقه فرستادیم، که پس بازدید و بررسی های اوليه 
مشخص شد این زباله ها به تازگی ریخته نشدند با این 
حال برای پيدا کردن منبع این اتفاق این موضوع در 
حال بررسی است و به زودی با شناسایی عامل این 
کار، با وی برخورد جدی صورت خواهد گرفت. ریيس 
محيط زیست با اشاره به کارگروه مدیریت پسماند در 
فرمانداری گفت: دانشگاه علوم پزشکی مطرح کرد که 
در صدد بستن قرارداد با شرکتی هستند که بياید 
پسماندهای عفونی را جمع آوری و بی خطر کنند و 
قرار بود این شرکت به کارگروه معرفی شود که تا الان 
معرفی نشده است. البته جلسات کارگروه مدیریت 
پسماند به صورت منظم برگزار نمی شود.« وی افزود: 
»در سال های گذشته پس از ریختن زباله های عفونی 

بيمارستان امام رضا در انتهای شهرک صنعتی و 
برخورد محيط زیست تا امسال چنين اتفاقی نداشتيم 
و این اولين مورد است.« به  گفته او چندین بار از سوی 
محيط زیست به این مراکز اخطار داده شده است اما 

هنوز از سوی این مراکز اقدامی انجام نشده است.
ما که نمی توانیم در هر گوشه ای یک   

نگهبان بگذاریم
»محمد موقری« معاون بهداشتی دانشکده علوم 
پزشکی که مسئوليت نظارت بر این بخش را بر 
عهده دارد بر خلاف عليرضایی نگاه مثبت تری به این 
مساله دارد: » بهداشت محيط مرکز بهداشت نظارت 
بر دفن و بی خطرسازی زباله های بيمارستانی را بر 
عهده دارد. زباله ها بی خطر که شدند، مانند زباله های 
معمولی می شوند و مشکلی ندارند و جمع آوری شان 
در  عفونی  زباله های  کلا  است.  شهرداری  وظيفه 
حوزه کاری معاونت درمان است.« به گفته ی دکتر 
موقری »در حال حاضر در سيرجان دو دستگاه امحا 
زباله داریم و بيمارستان پایگاه هم دارد نصب می کند 
و مراحل آخرش را می گذراند. بقيه مراکز سطح 

شهر از سفتی باکس استفاده می کنند. او می گوید: 
» زباله هایی که احتمال آلودگی دارد با گذشت چند 
دقيقه خشک می شوند و آلودگی منتقل نمی کنند 
و فقط خطر برندگی دارد که سفتی باکس قابل 
دسترسی نيست و باز نمی شود.« او در جواب این 
سؤال که به صرف انداختن زباله ها در سفتی باکس 
آن ها بی خطر می شوند؟ می گوید »وقتی زباله ها را 
در سفتی باکس می اندازند یا به همين صورت دفن 
می کنند یا می سوزانند و خطر در دسترس نيست. 
تمام آزمایشگاه، دندان پزشکی ها و... از سفتی باکس 
استفاده می کنند و قرار است بعد از راه اندازی دستگاه 
امحا بيمارستان امام رضای جدید یک پيمانکار بگيرند 
و  جمع آوری  مراکز  این  عفونی  زباله های  تمام  و 
هزینه اش را از همان واحدها بگيرد. چون برای خود 
مراکز بی خطر کردن زباله ها هزینه بر است و اصلا 
نمی صرفد«.  او در جواب این سؤال که واحد بهداشت 
محيط در جریان زباله های عفونی روستای محمدآباد 
بوده است، می گوید: »مگر ما هر گوشه ای یک نگهبان 
داریم که در جریان زباله های محمدآباد باشيم. ما بعد 

از اینکه متوجه شدیم رفتيم از منطقه بازدید کردیم، 
اکثر زباله ها کارپول دندان پزشکی بودند، اینکه چه 
کسی زباله ها را ریخته است، نمی دانيم به هر حال ما 
روی این قضيه مدعی هستيم.« او در نهایت با گفتن 
این جمله که جمع آوری و دفن زباله با مرکز بهداشت 

نيست، توپ را در زمين شهرداری می اندازد. 
 کارگران شهرداری در خطر هستند

با  سيرجان  شهرداری  خدمات شهر  مدیر 
این قضيه  اعلام می کند » شهرداری در  صراحت 
پيمانکار نيست.« خواجویی سپس تاکيد می کند؛ 
»همکاری مان به این شکل است که شهرداری فقط 
جمع آوری زباله های عفونی را انجام می دهد. اما با یک 
سری شرایط خاص؛ مراکزی که زباله  عفونی دارند بعد 
از اینکه زباله های شان را بی خطر کردند در کيسه های 
زرد رنگ با شرایط خاص خودشان به ما می دهند و ما 
زباله های عفونی را مجزا از زباله های معمولی در سایت 
زباله دفن می کنيم.« او در پاسخ به این سؤال که 
بسياری اوقات شاهد زباله های عفونی در کيسه های 
زباله مشکی رنگ در واگن زباله شهرداری هستيم، 

می گوید: »ببينيد مثلا روال رانندگی این 
است که پشت چراغ قرمز بایستيم و از 
چراغ قرمز عبور نکنيم ولی وقتی انجام 
می شود قانونی به اسم جریمه است. ما 
هم چنين شرایطی داریم. یک سری 
مراکز و مطب ها هستند زباله عفونی شان 
را با زباله عمومی قاطی می کنند که تا 
حالا این را با تذکر، برخورد، خواهش، 
تمنا، در جلسات مختلف گوشزد کردیم، 
اما اینکه درمانگاه یا پزشکی به این موضوع 
اهميت ندهد واقعا جای شرم دارد وگاهی 
اوقات کارگران ما از این طریق در خطر 

هستند.« 
 نه توان خرید دستگاه اتوکلاو 
را داریم و نه بیمارستان ها همکاری 

می کنند
یکی از پزشکان سطح شهر با بيان 
اینکه این معضل به راحتی حل نمی شود، 
درمانگاه ها،  از  هيچ کدام  می گوید: 
آزمایشگاه ها، دندان پزشکی ها و... دستگاه 
امحا زباله ندارند. دستگاه امحا زباله تا قبل 
بالا رفتن دلار حدود 200 ميليون  از 
تومان بود و الان به حدود 600-700 ميليون تومان 
رسيده است.« او ادامه می دهد: »اگر خيلی پزشک 
با وجدانی باشد زباله ها را در سفتی باکس می ریزد که 
بسياری اوقات هزینه سفتی باکس هم زیاد می شود 
و پزشکان زباله ها را در پلاستيک زباله می ریزنند و 
دم در می گذارند. از طرفی اکثر اوقات بيمارستان ها 
زباله های بخش خصوصی را قبول نمی کنند و آن ها 
مجبور می شوند زباله ها را بدون بی خطرسازی در 
واگن شهرداری بریزنند. به هرحال مشکلات بسياری 
در این زمينه وجود دارد که بعيد می دانم به این 

زودی ها حل شود«.
 قول می دهم به زودی این معضل حل 

شود
معاون درمان دانشکده علوم پزشکی اما معتقد 
است؛ این معضل به زودی حل می شود. دکتر غلامرضا 
جهانشاهی با بيان اینکه زباله های ما دو گروه هستند: 
»زباله بيمارستانی، زباله مراکز درمانی سطح شهر. زباله 
بيمارستانی شامل زباله بيمارستان های غرضی، امام 
رضا)ع( و پایگاه)نيروی دریایی( می شود که هرکدام 

از این بيمارستان ها برای خودشان دستگاه زباله سوز یا 
همان دستگاه امحای زباله دارند.« مگر بيمارستان امام 
رضا)ع( جدید و بيمارستان ولایت دستگاه امحا زباله 
دارند؟ » دستگاه امحای زباله بيمارستان امام رضا قدیم 
کامل فعال است و به صورت ایمن توسط پيمانکار  
زباله ها از بيمارستان جدید به بيمارستان قدیم منتقل 
می شوند و آنجا کاملا زباله ها بی خطر می شوند. در 
بيمارستان جدید هم ساخت ساختمان دستگاه 
زباله سوز در حال اتمام است و  به زودی راه می افتد و 
دیگر انتقال زباله ها از بيمارستان جدید به قدیم منتفی 
می شود.« به زودی یعنی کی؟ »به محض اینکه پول 
برسد. ساختمانش که ظرف دوماه آینده کارش تمام 
می شود تا پایان سال هم قطعا دستگاه به بهره برداری 
می رسد. دستگاه قدیم سر جای خودش است و از آن 
برای یدک و موارد دیگر استفاده می کنيم. بيمارستان 
پایگاه هم یک دستگاه زباله سوز خوب و با ظرفيت بالا 
تهيه کرده است که مراحل راه اندازی اش رو به اتمام 

است و انشالله به زودی به بهره برداری می رسد.«
دکتر جهانشاهی در مورد زباله  مراکز درمانی 
و بهداشتی سطح شهر هم می گوید: »برای مراکز 
شبانه روزی،  کلينيک های  شهر،  سطح  درمانی 
برنامه  آزمایشگاه ها هم  دندان پزشکی،  مطب های 
مدونی تدوین کردیم که هم در خود محل مراحل 
بی خطرسازی زباله ها انجام شود، حالا اگر امحای کامل 
نمی توانند انجام دهند باید زباله های شان را به یکی از 
بيمارستان ها منتقل کنند.« اینکه می گویيد به مراکز 
درمانی فشار می آورید، به چه شکل، الان سال هاست 
همين حرف زده می شود اما اتفاقی نمی افتد؛»نه. دیگر 
دارد به مرحله اجرا می رسد من خودم یکی از وظایف 
اصلی ام در حقيقت همين بحث زباله های عفونی 
است. فشار آوردن ما یعنی پروانه های شان را تمدید 
نمی کنيم، جریمه و توبيخ شان می کنيم، انواع و اقسام 
روش ها را روی شان به کار می بریم.« وی افزود: »اینکه 
بگویيم همه مراکز درمانی-بهداشتی دستگاه زباله سوز 
تهيه کنند امکان پذیر نيست. بعضی از مراکز متاسفانه 
دزدکی تخلفاتی انجام می دهند که انشالله جلوی شان 
از  بعضی  کم لطفی  دیگر  این ها  می شود.  گرفته 
دوستان غيرمسئولی است که مشخص نيست با چه 
دیدگاهی سلامت جامعه را به خطر می اندازند.  ما 
اگر بدانيم سرمنشا این اتفاقات کيست و کجاست، 
جریمه سنگينی در حد ابطال پروانه  بهره برداری شان 
برای شان در نظر می گيریم«. وی افزود: »ما تيم 
بازرسی و نظارت گذاشتيم و خوشبختانه با آمدن 
خانم دکتر جهانگيری در حوزه نظارت این موضوع 
از  این معضل  با جدیت پيگيری می شود و رفع 
اولویت های جدی ماست. قول می دهم به زودی یک 

تغيير و تحولی در این قضيه به وجود آید«.

عکس: پاسارگاد
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آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای علیرضا شریف با ارائه دو برگ استشهادیه از دفتر اسناد رسمی شماره 202 سیرجان  مدعی است که سند مالکیت 1.25 سهم مشاع از 
ششدانگ پلاک 2 فرعی از 991 اصلی واقع در بخش 36 کرمان به  نام آقای علیرضا شریف ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده است 
که به علت جابه جایی مفقود گردیده، لذا به دستور تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت مراتب جهت اطلاع مردم آگهی می شود 
تا هرکس مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد، ظرف مدت 10 روز از تاریخ انتشار روزنامه گواهی اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم دارد. در غیر این صورت پس از سپری شدن مدت قانونی و عدم واخواهی سند مالکیت المثنی به  نام مالک صادر خواهد 
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